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SLOVO ÚVODEMSLOVO ÚVODEM
Vážení spoluobčané, milí Louňováci!

Nejprve mi dovolte, abych pogratuloval naší Tělovýchovné jednotě Slavia Louňovice k devadesátým narozeni-
nám. Za tolik let nepřetržité činnosti prošly Slavií stovky členů, hráčů, funkcionářů a příznivců. Někteří jen pro-
šli, mnozí však spojili se Slavií celý život. Všem patří za jejich úsilí a entusiasmus veliké poděkování. Ne všechny 
roky byly úspěšné, střídaly se sezony tučné s těmi hubenějšími. Těch prvních však bylo neskonale více. Vždy 
ovšem úspěšným rokům předcházela dlouhá a náročná práce s mládeží. Zanedbala-li se činnost mládežnických 
družstev, nastaly zpravidla problémy. Ale protože v posledních letech ve Slavii mládeži věnují opravdu velkou 
pozornost, nemám - přes letošní absenci dospělých mužstev - o její budoucnost obavu. Historie Slavie tvoří nedíl-
nou součást historie Louňovic a na tuto historii mohou být všichni Louňováci a slávisté hrdí!
Teď se však musím dotknout závažnějšího tématu. Obracím se na Vás se žádostí, abyste všichni respektovali 
skutečnost, že současná kapacita našeho vodovodního řadu po dobu generální rekonstrukce úpravny vody, 
včetně zemního vodojemu o objemu 90 m3, je výrazně omezená. Přes věžový vodojem o objemu 60 m3 jsme 
technicky schopni z vodovodu Region Jih do-
dávat bezproblémově cca 180 m3 vody denně. 
Odstávka běží zhruba šest týdnů a za tuto dobu 
jsme již měli dva výpadky. První byl způsoben 
závadou na řídícím počítači na Regionu Jih, 
druhý však vznikl nepochopitelnou nekázní 
některých z nás, a to zřejmě napouštěním bazé-
nů. Obvyklá denní spotřeba vody je v obci 150-
180 m3, v den výpadku však přesáhla 300 m3. 
Protože rekonstrukce úpravny skončí v srpnu 
a pak ještě nějaký čas poběží zkušební provoz, 
respektujte striktní zákaz zalévání a napouště-
ní bazénů z veřejného vodovodu. Jinak hrozí, 
že v nejparnějších letních měsících budou vý-
padky dodávek vody častější a delší.
V letošním roce uplyne již deset let od velkých 
oslav k 600. výročí první zmínky o Louňovicích, 
na které jistě mnozí rádi vzpomínáte. Co se 
za tuto dekádu v obci změnilo? Díky čemu se 
náš život zlepšil, či které nepříjemnosti nám 
životní podmínky zhoršují? Jakými proměnami 
prošly louňovické spolky a zájmová sdružení? 
Ve druhé polovině roku bychom rádi připravili 
speciální číslo Louňovického zpravodaje, které 
by shrnulo a bilancovalo posledních deset let 
v Louňovicích a nabídlo i výhled do budoucna. 
Budete-li chtít do tohoto mimořádného vydání 
přispět svými postřehy, budeme jen rádi.

Přeji Vám příjemné letní dny a plně prožitou 
dovolenou.

Josef Řehák – Váš starosta

Vydává Obecní úřad Louňovice • červen 20172/2017
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INFORMACE OBECNÍHO ÚŘADU
Zápis z jednání zastupitelů Zápis z jednání zastupitelů OBCE LOUŇOVICEOBCE LOUŇOVICE

od 6. 3. do 15. 5. 2017od 6. 3. do 15. 5. 2017

Starosta informoval:
 O probíhající rekonstrukci úpravny vody. Starosta 

průběžně informoval zastupitele o stavu prací. 
Zastupitelé berou na vědomí, že dojde k výměně 
náplně ionexových filtrů. 

 O výběrovém řízení na akci „Dostavba přivaděčů 
pitné vody v obci Louňovice“. Probíhá výběr admi-
nistrátora akce. Jedná se o vybudování samostatné-
ho výtlaku z vrtu HJ 5.

 O jednání s obcí Mukařov a o požadavku obce 
Mukařov na další finanční příspěvek na Základní 
školu Mukařov – na výměnu oken, rozšíření kuchy-
ně a vybudování krytého sportoviště. 

Vzali na vědomí:
 Předložený „Záznam o změnách rozpočtové sklad-

by ve schváleném rozpočtu na rok 2017“. Od 1. 1. 
2017 došlo na základě novely vyhlášky o rozpočto-
vé skladbě ke zrušení položky 1351, která byla na-
hrazena položkami 1381 a 1382 (odvody z loterií). 
Paragraf 2221 určený do 31. 12. 2016 pro dopravní 
obslužnost byl nahrazen pro tento výdaj paragra-
fem 2292.

Odsouhlasili:
 Návrh zadání změny územního plánu obce 

Louňovice č. 5 týkající se záměru výstavby svazko-
vé základní školy.

 Záměr vložit pozemky ve vlastnictví obce Louňovice 
p. č. 171/32, 171/4, 171/30 v k. ú. Louňovice do hos-
podaření svazku obcí LOŠBATES pro účely činnos-
ti svazku. Tyto pozemky zůstanou nadále v majetku 
obce Louňovice.

 Rozpočtové opatření č. 2.
 Dohodu o narovnání smlouvy č. 105534-000-00 

uzavřenou mezi Obcí Louňovice a T-Mobile Czech 
Republic a. s. Dohoda se týká úhrady zpětného 
nájemného za 3 roky (1. 4. 2014 - 31. 3. 2017) za 
umístění telekomunikačního zařízení na věžovém 
vodojemu. Výše nájemného je 15.000 Kč za každý 
rok, tj. celkem 45.000 Kč + DPH.

 Smlouvu o prodeji a koupi nemovité věci uzavře-
nou mezi Magdalenou Jiříkovou a obcí Louňovice 
na koupi pozemku p. č. 190/27 o výměře 116 m2 
v k. ú. a obci Louňovice do vlastnictví obce 
Louňovice za účelem rozšíření místní komunikace 
(ulice Sluneční).

 Smlouvu o prodeji a koupi nemovité věci uzavře-
nou mezi Otakarem Deylem a Milenou Deylovou 
a obcí Louňovice na koupi pozemku p. č. 218/85 
o výměře 70 m2 v k. ú. Louňovice - koupě do ma-
jetku obce za účelem rozšíření místní komunikace 
(ulice Soví).

 Opravu havarijního stavu opěrné zdi na Zvoničce 
v ulici Dlážděná ve vlastní režii.

 Rozšíření pracovní pozice na údržbu v obci z pů-
vodního jednoho pracovního úvazku na 1,5 pra-
covního úvazku s platností od 1. 5. 2017.

 Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnos-
ti IV-12-6019202/1, Louňovice, Soví – kNN – pro 
p. č. 218/1 uzavřenou mezi obcí Louňovice a ČEZ 
Distribucí a. s. Uložení kNN v pozemcích ve vlast-
nictví obce p. č. 218/84, 218/3 v k. ú. Louňovice.

 Smlouvu o zřízení věcného břemene uzavřenou 
mezi obcí Louňovice a GasNet, s. r. o., č. smlouvy 
7700100012_1/VB, na uložení plynárenského zaří-
zení do pozemků ve vlastnictví obce p. č. 218/14 
a p. č. 474 v k. ú. Louňovice.

 Smlouvu o zřízení věcného břemene – uložení 
plynárenského zařízení v pozemku č. 181/57 v k. ú. 
Louňovice – STL přípojka k pozemku p. č. 181/48, 
číslo stavby RWE 55658.

 Podání žádosti Mateřskou školou Louňovice o do-
taci z programu „Podpora zabezpečení mateřských 
škol a základních škol tvořených třídami 1. stupně 
s počtem tříd do pěti“ č. j. MSMT-34035/2016-1.

 Dodatek č. 1 k Dohodě na vyrovnání podílů člen-
ských obcí Svazku obcí Region Jih na nákladech 
na vybudování skupinového vodovodu Region 
Jih. Dodatek č. 1 se uzavřel z důvodu neodsou-
hlasení původní Dohody o vyrovnání podílů obcí 
Strančice. Přijetím Dodatku č. 1 dojde k naplnění 
finančního vyrovnání závazků jednotlivých obcí 
dle množství odběru vody z vodovodu Region Jih. 

Projednali:
 Údržbu obecní zeleně a majetku. Zastupitelé pro-

diskutovali plán údržby v letošním roce.

POVINNÉ OČKOVÁNÍ PSŮ
proti vzteklině

proběhne ve středu 14. června 2017 
v 18.15 před obecním úřadem 

v Louňovicích
V případě, že Váš pes byl již tento rok očkován, předložte 

očkovací průkaz obecnímu úřadu ke kontrole

DŮLEŽITÁ INFORMACEDŮLEŽITÁ INFORMACE
Odpočty stavů všech domovních 

vodoměrů (trvale obydlené domy 
i chaty) budou provedeny v letních 

měsících 2017



3

Závěrečný účet Závěrečný účet OBCE LOUŇOVICEOBCE LOUŇOVICE za rok 2016 za rok 2016
1.  ÚDAJE O PLNĚNÍ PŘÍJMŮ A VÝDAJŮ 

ZA ROK 2016

Zůstatky na účtech a pokladně k 1. 1. 2016:
běžný účet KB 3 038 332,06 Kč 
běžný účet KB II. (hosp. činnost)  1 175 996,55 Kč 
běžný účet ČSOB 1 883 267,97 Kč 
běžný účet ČNB 446 156,63 Kč 
pokladna  9 447,00 Kč
celkem  6 553 200,21 Kč

Příjmy
V roce 2016 obec přijala tyto finanční prostředky:

běžné příjmy: 13 356 658,91 Kč 

z toho vybrané položky:
příjmy ze sdílených daní 10 804 146,92 Kč
(z toho daň z příjmu za obec 367 080,00 Kč)
poplatek za odpad 1 365 433,00 Kč
poplatek za psy  31 550,00 Kč
zpětný odběr odpadu 246 947,60 Kč
nájem byty 241 104,00 Kč
nebytový nájem 458 524,00 Kč
pronájem pozemků 54 551,00 Kč

dotace:
globální dotace 177 800,00 Kč
dotace na krajské volby 17 193,24 Kč
celkem  194 993,24 Kč 

příspěvky na rozvoj 
infrastruktury: 595 000,00 Kč

převod z účtu hospodářské činnosti 
na účet hlavní činnosti:  500 000,00 Kč

Příjmy celkem:  14 646 652,15 Kč 

Výdaje
V roce 2016 byly uskutečněny tyto výdaje:
běžné výdaje:  8 708 533,99 Kč

z toho vybrané položky:
oprava komunikací  683 376,00 Kč 
zimní údržba komunikací  22 245,00 Kč 
dopravní obslužnost  269 052,01 Kč 
veřejné osvětlení - elektřina  107 328,00 Kč 
veřejné osvětlení - údržba  108 581,77 Kč 
svoz odpadu  1 583 597,40 Kč 
údržba zeleně  184 149,00 Kč 
knihovna  84 117,98 Kč 
SPOZ (kulturní a sportovní akce)  141 557,20 Kč 
věcné dary  9 522,00 Kč 
odměny zastupitelů (vč. odvodů  1 039 328,00 Kč 
a vč. platu starosty a místostarosty)
náklady na zaměstnance 
(vč. odvodů)  1 206 345,00 Kč 
dohody o provedení práce  188 485,00 Kč 

drobný majetek  122 205,90 Kč 
materiál  111 925,63 Kč 
elektrická energie  104 007,00 Kč 
poštovné  21 171,00 Kč 
telefony, internet  31 596,82 Kč 
pojistné  89 012,00 Kč 
právní a poradenské služby  237 450,00 Kč 
služby (revize, aktualizace apod.)  207 179,34 Kč 
údržba počítačů a PC programů  116 362,30 Kč 
opravy + údržba majetku  573 578,70 Kč 
platby daní  394 678,00 Kč 
(z toho daň z příjmu za obec 367 080,00 Kč)
výdaje na krajské volby  17 193,24 Kč 
příspěvek MŠ  400 000,00 Kč 
opravy MŠ  71 965,70 Kč 
příspěvky Slavia, Sportklub  66 168,00 Kč 
členské příspěvky mikroregiony  87 190,00 Kč 
příspěvek MAS Říčansko  61 674,00 Kč 
příspěvek o. s. Modré dveře  30 000,00 Kč 
příspěvek svaz ochránců přírody  6 000,00 Kč 
příspěvek kostel Mukařov  5 502,00 Kč 

investiční výdaje:  3 992 232,81 Kč 

z toho vybrané položky:
příspěvek na přístavbu ZŠ Mukařov  2 559 941,00 Kč 
vodovod Region Jih  550 748,00 Kč 
dočasná zastávka bus  69 560,00 Kč 
veřejné osvětlení  37 819,28 Kč 
rekonstrukce úpravny vody  515 367,83 Kč 
chodník Kutnohorská  32 600,00 Kč 

Výdaje celkem:  12 700 766,80 Kč 

Zůstatky na účtech a pokladně k 31. 12. 2016:
běžný účet KB 4 105 872,39 Kč 
běžný účet KB II. (hosp. činn.) 1 888 197,71 Kč 
běžný účet ČSOB 2 383 156,61 Kč 
běžný účet ČNB 644 015,83 Kč 
pokladna 110 734,00 Kč 
celkem 9 131 976,54 Kč 

2. HOSPODÁŘSKÁ ČINNOST OBCE

Obec vede hospodářskou činnost na tyto výnosy a sou-
visející náklady:

• vodohospodářská činnost
výnosy hospodářské činnosti: 3 908 564,94 Kč 
náklady hospodářské činnosti: 3 155 277,27 Kč 
hospodářský výsledek k 31. 12. 2016: 753 287,67 Kč 

3. ZPRÁVA O VÝSLEDKU PŘEZKOUMÁNÍ 
HOSPODAŘENÍ OBCE LOUŇOVICE 
ZA ROK 2016

Při přezkoumání hospodaření obce Louňovice za rok 
2016 podle §2 a §3 zákona č. 420/2004 Sb., ve znění poz-
dějších předpisů, nebyly zjištěny chyby a nedostatky.
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§ pol. org Příjmy Částka Kč

1111 Daň z příjmu fyz. os. - závislá 
činn.

2 200 000,00

1112 Daň z příjmu fyz. os. - OSVČ 200 000,00

1113 Daň z příjmu fyz. os. - kapit. 
výnosy

250 000,00

1121 Daň z příjmu - práv. osoby 2 400 000,00

1122 Daň z příjmů PO za obce 300 000,00

1211 DPH 4 500 000,00

1340 Poplatek odpad 1 350 000,00

1341 Poplatek psi 40 000,00

1343 Popl. za užívání veřej. 
prostranství

2 000,00

1345 Popl. z ubytovací kapacity 1 000,00

1361 Správní poplatky 30 000,00

1381 Odvod z loterií (od 1. 1. 2017) 20 000,00

1382 Odvod z loterií (do 31. 12. 2016) 20 000,00

1511 Daň z nemovitosti 385 000,00

4112 Globální dotace (krajský úřad) 180 000,00

4216 Dotace úpravna vody 6 770 000,00

3314 Knihovnické činnosti 7 000,00

3612 Bytové hospodářství 235 000,00

3613 Nebytové hospodářství 450 000,00

3632 Pohřebnictví 20 000,00

3636 Územní rozvoj 210 000,00

3639 Územní rozvoj (věcná břemena) 60 000,00

3724 Zneškodňování nebezpečných 
odpadů

25 000,00

3725 Zneškodňování komun. odpadů 
(Ekokom)

215 000,00

3726 Zneškodňování ost. odpadů 
(Kovošrot)

10 000,00

6171 Činnost místní správy 3 504 000,00

6310 Obecné příjmy z finančních 
operací

1 500,00

6330 Převody vlastním fondům 500 000,00

mezisoučet 23 885 500,00

8115 Financování  5 945 700,00

29 831 200,00

zůstatky na BÚ a pokladně 
k 31. 12. 2016 

9 131 976,54

§ Výdaje Částka Kč

2212 Silnice 2 700 000,00

5*** Běžné výdaje 2 600 000,00

6*** Kapitálové výdaje 100 000,00

2219 Ostatní záležitosti pozemních 
komunikací

1 520 000,00

5*** Běžné výdaje 10 000,00

6*** Kapitálové výdaje 1 510 000,00

2292 5193 Dopravní obslužnost 
(autobusové linky)

300 000,00

2310 Voda stavba 11 000 000,00

6*** Kapitálové výdaje 11 000 000,00

2321 Kanalizace stavba (projekt ČOV) 750 000,00

6*** Kapitálové výdaje 750 000,00

3111 Mateřská škola 650 000,00

5*** Běžné výdaje 650 000,00

3113 Základní školství 18 000,00

5*** Běžné výdaje 5 000,00

6*** Kapitálové výdaje 13 000,00

3311 5*** Divadelní činnost 25 000,00

3314 Knihovnické činnosti 89 000,00

5*** Běžné výdaje 89 000,00

3319 Ostatní záležitosti kultury 130 000,00

5*** Běžné výdaje 130 000,00

3330 5223 Příspěvek kostel Mukařov 5 000,00

3399 5194 Věcné dary (životní jubilea) 10 000,00

3429 Ostatní zájmová činnost 100 000,00

5*** Běžné výdaje 100 000,00

3612 Bytové hospodářství 15 000,00

5*** Běžné výdaje 15 000,00

3631 Veřejné osvětlení 1 060 000,00

5*** Běžné výdaje 310 000,00

6*** Kapitálové výdaje 750 000,00

3632 Pohřebnictví 30 000,00

5*** Běžné výdaje 30 000,00

3635 6119 Územní plán 100 000,00

3636 6121 Územní rozvoj (Ječniště) 250 000,00

372* Nakládání s odpady 1 576 000,00

5*** Běžné výdaje 1 526 000,00

6*** Kapitálové výdaje 50 000,00

3745 Veřejná zeleň 150 000,00

5*** Běžné výdaje 150 000,00

3900 5222 Příspěvek Modré dveře 15 000,00

5512 5321 Příspěvek hasiči Tehovec 35 000,00

6112 Zastupitelstvo 1 148 200,00

5*** Běžné výdaje 1 148 200,00

6171 Činnost místní správy 6 040 000,00

5*** Běžné výdaje 4 790 000,00

6*** Kapitálové výdaje 1 250 000,00

6310 5163 Bankovní poplatky 15 000,00

6399 5*** Ostatní finanční operace 800 000,00

6409 Ostatní činnosti 1 300 000,00

6349 0001 Region Jih - invest. příspěvky  800 000,00

6349 0002 Vklad Lošbates 500 000,00

29 831 200,00

OBEC LOUŇOVICEOBEC LOUŇOVICE – schválený rozpočet na rok 2017 – schválený rozpočet na rok 2017
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      POZNAMENEJTE SI DO KALENDÁŘEPOZNAMENEJTE SI DO KALENDÁŘE      
 90 let TJ Slavia Louňovice v sobotu 17. června po celý den na fotbalovém hřišti

 Loutrail - půlmaraton v sobotu 24. června, start v 10 hodin u hřiště TJ Slavia 

 VVVedna triatlon v sobotu 22. července, start ve 14 hodin pod Horákem

 Malování na návsi v neděli 3. srpna od 15 hodin na kruháčku K Horní návsi

Divadelní spolek DiPoNa vás zve na pátý ročník Louňovické letní divadelní aktivity 2017 
v areálu restaurace U Henců

ROZMARNÉ LÉTO – 17. června – Příběh tří dnů a tří nocí, v nichž milostná dobrodružství s nenadálými hosty nakrátko 
rozbouří poklidný život v malém městečku na řece Orši (Rádobydivadlo Klapý)

VÍLÍ POKLAD – 24. června – Pohádka s písničkami vypráví o zlé maceše, o vílách a jejich pokladu, o skřítcích a svědomí 
(DS DIPONA)

SATURNIN – 1. července – Úsměvný prvorepublikový příběh o svérázném sluhovi, upovídané tetě Kateřině a jejím synu Miloušovi, 
o doktoru Vlachovi, povodni a začínající lásce (DS Netopýr Týnec nad Sázavou)

BEDŘICH A JEHO TETIČKA – 8. července – Klaun Bedřich chce pro děti udělat klaunské vystoupení. Nečekaně se ale objeví jeho 
zmatená tetička, která chce také vystupovat. Uvidíte kouzla, žonglování a zažijete hodně legrace (Divadla Bořivoj Praha)

TETIČKY – 22. července – Známou černou komedii na motivy hry Josepha Kesselringa Jezinky a Bezinky (DS Nové divadlo Mělník)

JAKO KOULE – 29. července – Příběh velké lásky, která musí přemoci několik kil nadváhy. Přemýšleli jste někdy nad tím, kolik toho 
sníte? (DS UCHO Uhříněves)

MÁTOVÝ NEBO CITRON – 6. srpna – Chcete nahlédnout do herecké kuchyně? Máte jedinečnou příležitost. Spatříte hysterické 
herce, flegmatické techniky a vynervovaného režiséra. Premiéra ale musí proběhnout! (Dobřichovická divadelní společnost)

HRA O PEJSKOVI A KOČIČCE – 19. srpna – Známe je a máme je rádi. Těšíme se na to, co zase ti dva vyvedou 
(Divadlo Zuzany Fricové)

SEN NOCI SVATOJÁNSKÉ – 26. srpna – Komedie, která patří mezi nejkrásnější díla Williama Shakespeara. Magická letní noc, 
během níž je dovolenou vše a stát se může cokoli (Divadlo Jana Kašky Zbraslav)

BROUKOSVĚT – 2. září – Haló, haló! Zveme všechny děti, malé i ty maličké, velké i ty ještě větší! Bude diskotéka, soutěže a spousta 
zábavy a legrace (NEDVÍĎATA Praha)

POSTELOVÁ FRAŠKA – 9. září – Situační komedie aneb s Cizím manželským párem ve své posteli 
(DS Klicpera Chlumec nad Cidlinou)

SRDEČNĚ BLAHOPŘEJEME LOUŇOVICKÝM OBČANŮM OD 60 LET, KTEŘÍ SLAVÍ KULATINY 

A PŮLKULATINY, A VŠEM OSLAVENCŮM NAD 80 LET:

ČERVENEC 2017

* Alena Dolínková, Marie Susová, Jaroslava Polívková, Bohumil Paleček, 

Jana Vadinská

SRPEN 2017

* Drahomíra Špirková, Marie Lískovcová, Jiří Václavík

ZÁŘÍ 2017

* Hana Hejlová, Daniela Pajerová, Miloslava Václavíková

SPOLEČENSKÁ RUBRIKASPOLEČENSKÁ RUBRIKA
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Dětský karneval

Sobotní odpoledne 25. února patřilo v Louňovicích 
všem dětem. Ve spolupráci s Letní hereckou školou 
z Prahy pořádal obecní úřad již tradičně dětský karne-
val. Po 15. hodině se sál začal plnit malými tanečníky 
v doprovodu rodičů a prarodičů.
Po zakoupení občerstvení a usazení všech hostů v sále 
hotelu U sv. Huberta už jsme se mohli nechat unést 
rytmy moderních i tradičních písniček. Dětem se nej-
více líbily ty pohádkové, kterých měli mladí umělci 
zařazeno v programu několik. Rozmanité soutěže, 
módní přehlídka, casting, vytvoření mumie a mnoho 
dalších zábavných činností nás posunulo až k podveče-
ru. Při závěrečné diskotéce jsme si mohli prohlédnout 
všechny masky a převleky dětí, protože se k tanci připo-
jili téměř všichni, i ti stydlivější a nesmělejší. Přidali se 
i rodiče, někteří také v krásných kostýmech, a taneční 
parket byl rázem plný. Kostýmy byly vskutku nápadité 
a propracované, mohli jsme obdivovat princezničky, 
čaroděje, rytíře, dinosaury, Spidermany, Hulka, piráty, 
včeličku, temného rytíře Darth Vadera, zombíky, myšky, 
víly a zdravotní sestřičku.
K domovu jsme se rozcházeli po 19. hodině, troufám 
si říct, že jsme si odpoledne všichni užili a náležitě se 

pobavili. Odměnou nám byly rozzářené a spokojené 
tvářičky dětí.
Poděkování patří občanskému sdružení Dadaft – Letní 
herecká škola, jež mělo na starost animační program, 
a Mazlikům za přípravu sálu. Opět za rok se těšíme 
na viděnou.

Iva Hřebcová

Pobavit se a užít si legraci, to je Maškarní zábava!
Chce se nám? Nechce? Ale chce! Pobavit se, užít si 
legraci, zasmát se a zhodnotit umění převleků spo-
luobčanů tentokrát vyšlo na 18. března. Již tradiční 
maškarní zábava proběhla opět v restauraci U Henců. 
O občerstvení se perfektně postarala „parta od vody“, 
která svižně hasila žízeň tančících a křepčících mas-
kovaných účastníků. Muziku obstarával a jednotlivé 

žánry perfektně míchal Bobby Farrell z Boney M. 
V prostorech restaurace bylo možno zahlédnout na-
příklad bezprizorní batole hledající bezpečí u kmenu 
košatého stromu, z dětských večerníčků se uvolnili 
Hurvínek s Máničkou, Křemílek s Vochomůrkou, bílá 
paní, princezny, a dokonce přiletěla i včelka Mája. 
Sportovní sekci zastoupili úspěšní sportovci Hele-

na Fibingerová a Ota Zaremba 
a zdatně jim sekundující softbali-
sta. Sympatický mimoň si notoval 
s energicky rtuťovitým dýdžejem. 
Zahraniční delegaci zastupoval 
Arab, kovboj, Američanka, žirafa 
a komiksový páreček. Aby vše šla-
palo jako mašina, dohlížel strojve-
doucí. Krásný pohled byl na stále 
se usmívající květinové děti, které 
dostávaly do varu zejména čtyři-
cet let staré šlágry.
Všichni si zábavu dokonale užili 
a podle ohlasů lze soudit, že maš-
karní zábava se uskuteční i příští 
rok.
Rozhodně se nejedná o večírek 
uzavřené společnosti, tak dorazte 
příště i vy!

Mazlici
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Letošní akci „Čistý Ladův kraj“ v Louňovicích zahájili 
v předstihu už v březnu pracovníci obecního úřadu, 

kteří prošli celou vesnicí a vysbírali po škarpách ten nej-
horší nepořádek po zimě. Plánovaná úklidová brigáda 
ve čtvrtek 6. dubna byla zrušena, protože další ohlá-
šená akce na úklid obce byla hned v sobotu 8. dubna. 
Na Horní návsi se sešlo 15 brigádníků, kteří se rozdělili 
na dvě skupiny. První skupina vyrazila na II. hráz, pak 
podle hlavní silnice pod Poštolku, k rybníku Pařez 
a zpět k vodárně. Nasbíralo se sedm velkých černých 
pytlů odpadků. Druhá skupina se vydala ke hřbitovu, 
kde se nasbíraly tři pytle. Také v Louňovičkách se se-
šli brigádníci tradičně u hřiště O.S. Sportklub, kde po 
zimě uklidili celé prostranství a okraj lesa, ostříhali keře 
u kontejnerů a hlavně se věnovali nápravě rozrytého 
trávníku od divokých prasat. 
Děkujeme všem dobrovolníkům, kteří neváhali na-
bídnout svůj čas a ruce, aby Louňovice opět vypadaly 
k světu.

Marie Boudová

Malování vajíček

Malování velikonočních vajíček můžeme přejmenovat na „Dopoledne plné barev“! Fantazie dětí nezná mezí, takže 
vzory a barvy byly nevídané. Zdobení včelím voskem patří stále mezi oblíbené techniky a některé výtvory byly jako 
od profesionálů.  Pro malování jsme zvolili Velký pátek 14. dubna a všichni, i ti nejmenší, byli velmi šikovní.

Čistý Ladův kraj – uklízíme Louňovice

Pálení čarodějnic 2017
Poslední aprílový den je v Louňovicích již několik let 
spojen s pálením čarodějnic. Jedná se o jednu z nej-

navštěvovanějších akcí v obci, a proto je třeba se její 
přípravě důsledně věnovat. Protože akci spolu s panem 
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starostou tradičně spolupořádají i Mazlici, jsou požado-
vané úkony a technologický postup přípravy již zažity 
a zautomatizovány. Možná se to nezdá, ale příprava této 
akce zabere přibližně patnácti lidem několik dní. Na-
řezat dřevo v lese, navozit ho na místo stavby hranice, 
postavit hranici, vyplnit hranici, naštípat dříví na oheň 
pro pečení špekáčků, vyrobit čarodějnici, vytvořit záze-
mí pro občerstvení, pokácet strom na májku, dopravit 
ho do vesnice, připravit kmen májky, ozdobit májku, 
vytvořit věnec a přidělat ho na májku, májku připravit 
na stavbu a následně jí postavit a zajistit. A to rozhodně 
ještě nejsou všechny úkony, které vedou ke zdárnému 
uskutečnění akce. Letos se podařilo postavit šestimet-
rovou hranici s třiceti dvěma patry a s nádhernou ča-
rodějnicí a vztyčit jednadvaceti a půl metrovou májku. 

Už loni měla naše májka pod věncem umístěn osvětlo-
vací LED pásek a letos došlo k vylepšení a světlo je i na 
samém vršku. Protože se počasí umoudřilo a v neděli 
bylo příjemně, dorazilo na travnatou plochu za fotba-

lovým hřištěm přes 400 obyvatel. Ohlasy spoluobčanů 
byly pouze pozitivní, a tak to vypadá, že se ve stejný čas 
potkáme i příští rok.

Ivan Matys

Čarodějnické úkoly děti splnily
Letošní 30. duben, den pálení čarodějnic, vyšel na ne-
děli, a tak bylo dostatek času na důkladné přípravy. 
Pan starosta a Mazlici se jako každý rok vydali do lesa 

pro dříví na hranici a také šli vybrat co nejhezčí a nej-
vyšší májku. Dny předcházející čarodějnicím tentokrát 
za moc nestály, nejen že pršelo, ale byla i zima. Ke ko-
nečnému usazení a ozdobení májky došlo až v neděli 
a po konečné úpravě měřila úctyhodných 21,5 m. 
V místě ohniště byla postavena šestimetrová hranice, 
nejvyšší v novodobé historii. Na její vrchol byla jako 
obvykle umístěna obrovská hadrová čarodějnice, dílo 
děvčat z řad Mazliků.
Začátek čarodějnic byl naplánován na 18. hodinu, ale 
spousta čarodějnic i obyčejných smrtelníků již bylo 
na tréninkovém hřišti dlouho předtím. Počasí se naštěstí 
umoudřilo, nepršelo, a dokonce se i trochu oteplilo se. 
Mazlici zorganizovali - jako každoročně - občerstvení, 
točilo se pivo i limonáda, podávaly se klobásky, párky 
v rohlíku, sladkosti apod. Pan starosta i letos jménem 
obecního úřadu rozdával buřty k opékání, celkem se 
opeklo více než 40 kg této lahůdky.
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Jarní dětská burza
Víkend před Velikonocemi jsme opět zorganizovaly 
v hotelu U sv. Huberta dětskou burzu. Jako vždy začaly 
v sobotu dopoledne maminky přinášet tašky plné oble-
čení, bot, hraček, knížek, potřeb pro miminka, dále také 
kola atd. Poté jsme všechny věci roztřídily podle velikos-
tí a ve 14 hodin byl zahájen prodej. Během chvíle byl 
sál plný rodičů, kteří sháněli pro své děti potřebné věci. 

Některé šly vyloženě na dračku. Všichni byli spokojeni, 
že nakoupili krásné zboží za pár korun, a maminky si 
pochvalovaly, že se jim podařilo poslat dál věci, které už 
doma nepotřebovaly.
Moc děkujeme všem, kteří věnovali část svého zboží na 
charitu.

Edita Musilová

Louňovická populace neustále mládne, a to díky novorozeným občánkům. A tak páteční odpoledne 26. května 
bylo na obecním úřadě plno miminek, jelikož probíhala hned dvě vítání občánků. Tentokrát jsme do Louňovic při-
vítali přesilu holčiček, a to Karolínu Sofii, Alenu, Sophii a Zuzanu. Chlapečci byli zastoupeni Přemyslem, Tadeášem 
a Filipem. Maminky a všechny přítomné potěšily děti z mateřské školy se svým vystoupením. Starosta svým slovem 
miminka přivítal nejen v Louňovicích, ale vůbec na světě, a popřál rodičům, ať jim děti dělají jen radost.
A jelikož je louňovických novorozeňátek opravdu hodně, již teď se těšíme se na další příjemné setkání, které se 
uskuteční ještě do prázdnin.

Vítání občánkůVítání občánků

Hned po příchodu šly děti splnit několik čarodějnic-
kých úkolů – hod míčkem do koše, ve kterém se usa-
dila stará zlá čarodějnice, hledání černých plastových 
pavouků v pilinách, lovení rozmanitých malých figurek 
v odporném hnědém slizu, hod koštětem na cíl a slalom 
s koštětem na čas. Pro šikovné prstíčky malých čaroděj-
nic a čarodějů byla připravena výroba pavučiny ze špej-
lí a provázku. Po každém splněném úkolu dostaly děti 
značku na ruku a po úspěšném absolvování všech 
soutěží každé z dětí obdrželo za odměnu lístek na cuk-

rovou vatu. Celkem bylo vydáno 117 lístků, z čehož lze 
usoudit, že přítomných byl letos rekordní počet.
Po skončení soutěží již byla téměř tma, pan starosta vy-
stoupil s krátkým proslovem a zapálil hranici, která byla 
s ohledem na její velikost ohraničena páskou. Všichni 
se shlukli, aby s obdivem sledovali, jak obrovská hrani-
ce s čarodějnicí na vrcholu hoří. Jako překvapení na zá-
věr oficiálního programu byly dětem rozdány velké 
svítící tyče, které barevně blikaly, a děti s nimi pobíhaly 
po hřišti až do úplné tmy.

Iva Hřebcová
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5. louňovická Kuličkiáda 2017

V sobotu 13. května se na lesním hřišťátku v Louňovi-
cích sešlo 38 borců ve cvrnkání. Bylo překrásné počasí, 
ideálně připravené hřiště se sedmi důlky, které nám 
závidí i v Kuličkovém svazu, a za přispění Mazlíků byly 
vytvořeny opravdu ideální podmínky pro další poho-
dový turnaj.

Letošní již 5. ročník byl zase trochu jiný. Největší novin-
kou byla hojná účast v kategorii dospělých. Jednak nám 
jaksi již někteří mládežníci za ty roky vyrostli, ale hlavně 
přišlo mnoho nových dospělých milovníků kuliček se 
smyslem pro dobrou zábavu.
Bohužel se z turnaje museli omluvit favorité, loňští 
vítězové Marta s Pavlem, protože se účastnili jakéhosi 
mistrovského turnaje někde v Praze, phe.
Organizace je již v podstatě zaběhlá, tedy soupeřilo 
se v pěti kategoriích podle věku, a to systémem každý 
s každým na jeden zápas. Takto bylo sehráno skvělých 
97 zápasů.
V superfinále o celkového vítěze turnaje se utkali vítě-
zové jednotlivých kategorií. Louňovickým šampionem 

cvrnkání se letos stal Tomáš Brabel z kategorie K99, dru-
hé místo získala Majda Musilová (K15) a třetí se umístil 
Honzík Mašek za kategorii K8. Vítězem nejmenší kate-
gorie K5 se stala Zuzanka Kolářová.
Turnaj se opět vydařil, všichni jsme si to užili, hráči si 
zacvrnkali a zase se trochu zdokonalili. Bedlivě jsme 
hlídali čistotu stylu cvrnkání. Po loňské výtce mistrů 
se  již žádné šoupání neobjevovalo, a tak doufáme, 
že se v Louňovicích rodí noví mistři kuliček.
Děkujeme všem účastníkům, organizátorům i obci a tě-
šíme se opět za rok. Trénujte a přijeďte nebo přijďte, 
šestá Kuličkiáda bude.

Krásné léto všem přejí Mazlici.
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MATEŘSKÁ ŠKOLA

Když jaro zaťukalo na dveře
Koncem zimy jsme se již nemohli dočkat, až jaro zaťuká 
na dveře a vystřídá zimu. Ve třídě Želviček jsme začali 
vzpomínat na loňské léto, na dovolenou, výlety… Děti 
vymýšlely, kam by chtěly jet, stavěly různé i fantastické 
dopravní prostředky, kreslily a malovaly výlety prožité 

i ty, co na nás možná ještě čekají. Tři obrázky jsme po-
slali na Mezinárodní dětskou výtvarnou výstavu Lidice 
2017.

Konečně přišel první jarní den! Děti jej přivítaly u rybní-
ka. S sebou přinesly Moranu, kterou ve školce vyrobily 
ze suchého pečiva a jako každý rok si na ní nakonec 
pochutnaly kachny. Starší děti zasadily do truhlíků 

macešky, ale opravdové jaro s návratem stále nepospí-
chalo. A tak mladší děti zkusily teplé paprsky přivolat 
kreslením sluníček.

Koncem března jsme se zúčastnili mezinárodní akce 
„Noc s Andersenem“. Ústřední pohádkou pro tento rok 
byly „Císařovy nové šaty“. Se staršími dětmi jsme se sešli 
navečer ve školce, abychom si tuto pohádku přečetli, 
povídali si o ní a přespali zde do druhého dne. Brzy 

nás však překvapila návštěva – přišel k nám pohádkový 
král, který si s námi chtěl zahrát hru „Ve službách krále“. 

Děti se rozdělily do družstev a na čtyřech stanovištích 
plnily různé úkoly. Král vše sledoval, někdy se i zapojil 
do hry s dětmi. Na stanovišti „Královské cestování“ děti 
vozily krále i své kamarády „na koníkovi“ a vyzkoušely 
si zdolávání „divoké řeky na loďce“. Na dalším stanovišti 
si chlapci a děvčata zahráli na královské cukráře a králi 
připravili „dort“ nebo „koláč“. Zahráli si i na švadleny 
a krejčí - určovali krejčovské potřeby, poznávali je podle 
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hmatu v kouzelném sáčku a sestavovali královské šaty. 
Na posledním stanovišti - na královském dvoře - si moh-
li vyzkoušet královské oblečení a s králem si zatancovali. 
Odvážní „rytíři a dvorní dámy“ si přáli ještě pátý úkol - 
zdolání cesty strachu na naší zahradě, samozřejmě již za 
tmy. Zájem měli téměř všichni a úkol bez problémů spl-
nili. Potom již na děti čekala odměna od krále a noční 
spaní ve školce. Za aktivní pomoc děkujeme kolegyním 
z MŠ Sluneční z Uhříněvsi. 

Před velikonočními svátky jsme do školky pozvali ro-
diče, aby si společně s dětmi namalovali vajíčka a vyro-
bili další velikonoční dekorace. Vznikly krásné kraslice, 
veselí zajíčci, či slepičky a odpoledne jsme si příjemně 
užili. 
Hned po svátcích jsme si s dětmi povelikonočně za-
sportovali na školní zahradě. Mezi disciplíny jsme za-
řadili běh s pomlázkou okolo překážek, skok do výšky 
přes pomlázku, koulení vajíčky na cíl či házení na cíl, 
chůze s vajíčkem na lžíci mezi překážkami. (Vajíčka byla 
vatová!) 

Svátek Země jsme oslavili se slepičkou Evelýnkou s di-
vadelním představením pohádky „Evelýnko, pomáhej 
přírodě“, ve kterém si děti hravou formou procvičily 
třídění odpadu. Pozorovali jsme stromy, květiny, hmyz, 
ptactvo, povídali si o zvířatech, o lese a o tom, jak mů-
žeme přírodu chránit. Koncem dubna se nám na za-
hradě objevily dva velké dřevěné truhlíky - základ pro 
naše záhonky. Děkujeme za pomoc při jejich pořízení 
obecnímu úřadu, za zhotovení panu Petru Caithamelovi 
a za založení záhonů panu Petru Tomanovi.
Karnevalem „Slet čarodějnic“ jsme se rozloučili s měsí-
cem dubnem. Čarodějnice a čarodějové různého stáří 
a vzhledu si poměřili své vědomosti v kvízu o přírodě, 
zručnost při manipulaci s míčem, zazpívali si za dopro-
vodu na kytaru, „létali“ na koštěti mezi překážkami, do-
konce i s koštětem tancovali. Všichni byli moc šikovní, 
a protože obstáli ve zkoušce Velké čarodějnické rady, 
mohli odletět zpět domů! 
V rámci dne otevřených dveří 26. dubna naší mateřskou 
školu navštívilo šest dětí se svými rodiči. Zatímco si děti 
hrály, rodiče si prohlédli  třídy, zajímali se o adaptační 
program, o kulturní akce apod. K předškolnímu vzdě-
lávání bylo o tři týdny později (tj. v době uzávěrky zpra-
vodaje) zapsáno 15 dětí. Volná kapacita pro školní rok 
2017/2018 je 10 dětí. 
Přestože nás čekají  ještě necelé dva měsíce v tomto 
školním roce - spousta akcí a výletů, letní prázdniny se 
kvapem blíží. Jménem celého kolektivu naší mateřské 
školy bych proto ráda popřála všem čtenářům pohodo-
vou dovolenou, dětem krásné prázdniny plné velkých 
dobrodružství a veselých zážiků. Krátce - přeji vám 
všem krásné léto!

Bohumila Nováková, ředitelka MŠ

ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Zápis dětí do Základní školy Mukařov
Louňovické děti mají spádovou základní školu v Mukařově. Rodiče mají samozřejmě možnost i výběru jiné 
školy, je to zcela na jejich rozhodnutí. Zápis do prvních ročníků ZŠ Mukařov pro školní rok 2017/2018 proběhl 
5. dubna 2017 v odpoledních hodinách. Celkem bylo k zápisu nahlášeno 131 dětí ze spádových obcí, ale do-
stavilo se jich 125. Z Louňovic bylo nahlášeno 19 dětí, ale nakonec jich přišlo jen 14. Všechny louňovické děti 
byly přijaty. Momentální stav všech nově přijatých dětí do ZŠ Mukařov pro nový školní rok je 90 a uvažuje se 
o otevření čtyř tříd, pokud počet dětí ještě neklesne. 

Marie Boudová
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Již v tanečních nám říkali: „Když nevíte o čem si s part-
nerem povídat, povídejte si o počasí.“ Využiji této po-
můcky pro psaní článku o knihovně.

Počasí tento rok je velice rozmanité. Chvíli máme chlad, 
zimu až mráz, a než se nadějeme, počasí skočí až k let-
ním teplotám. Sluníčko nás naláká do krátkých rukávů 
a hop - je zas déšť a zima. S přicházejícím jarem si někte-
ří čtenáři snižovali počty knih, jež nosí domů na čtení, 
se slovy: „Je jaro, začíná práce na zahradě a na čtení je 
málo času“. Popřála jsem jim, ať práce na zahrádce jde 
od ruky, a že se těším na jejich příští návštěvu. Zima je 
zima, nechce se jen tak vzdát. Čtenáři věřili a doufali, 
že se počasí umoudří a oni budou moci dál pracovat 
na zahradě. Počasí se však neumoudřilo, a tak byli nu-
ceni vyrazit do knihovny pro novou zásobu knih. Jeden 
pátek se v knihovně vystřídalo celkem 34 čtenářů. Tím, 
jak chodili průběžně po celou výpůjční dobu, a netvoři-

la se fronta, jsem až do uzávěrky nevěděla, kolik čtenářů 
přišlo. Bylo to velmi milé překvapení. I následující pátky 
chodilo přes 15 čtenářů.
V březnu mi z Benešova přivezli čtyři nové soubory 
v počtu 200 knih. Na začátku prázdnin zajedu vybrat 
další, ať máte co přes prázdniny číst.
Děkuji za krásné knihy, jež jste do knihovny darovali. 
Postupně je zařazuji.
I vycházející novinky současných světových i českých 
autorů, najdete v knihovně. S nákupem knih jsem zača-
la v březnu a průběžně každý měsíc se snažím zakoupit 
pěknou, zajímavou a čtivou knihu.
V době letních prázdnin bude knihovna otevřena vždy 
v pátek od 16.00 do18.00 hodin. Přeji krásné letní dny 
plné sluníčka, pohody, radosti a kolem sebe lidi dobré 
vůle, vždyť s úsměvem jde všechno líp.
Na další setkání s vámi se těší

knihovnice Marie Danielová

   ZPRÁVY Z NAŠÍ KNIHOVNY      ZPRÁVY Z NAŠÍ KNIHOVNY   

SPORT 
TJ Slavia Louňovice oslavuje 90 let

Práce s mládeží ve Slavii Louňovice pokračuje v nastou-
peném trendu a naše děti se v zimě opět zúčastnily 
většího počtu halových turnajů než o rok dříve, což jim 
dává lepší možnost získat zkušenosti a herní praxi.
Nejmladší předškolní kategorie Babyfoot je samo-
zřejmě specifická a Martin Kadlec i s dalšími rodiči 
odvádí skvělou práci. Děti fotbal a pohyb evidentně 
baví a o to tu jde především. Kromě hravých tréninků 
mají děti naplánováno i osm turnajů TPVT, na kterých 
s námi kooperují i kluby Kolovrat, Říčan, Světic, Vyžlov-
ky a Votic. Starší a ani mladší přípravce se na podzim 
příliš výsledkově nedařilo, takže obě kategorie na jaře 
hrají o celkové umístění v nižších divizích. Zde je to 
vzhledem k soupeřům už samozřejmě výsledkově lepší 
a např. starší přípravka vyhrála 
poslední turnaj v Bašti bez ztrá-
ty bodu. Jinak zimní příprava 
proběhla v nebývalém rozsahu 
a starší přípravka se zúčastnila 
čtyř halových turnajů a mladší 
dokonce osmi, takže kluci si na 
nevytíženost opravdu nemo-
hou stěžovat.
Mladší žáci jsou naše skutečná 
chlouba a i v zimě ukázali, že se 
můžou měřit i s týmy z vyšších 
soutěží. V zimní lize v Kolovra-
tech po velice zamotaných vý-
sledcích dokázali dokonce celý 
turnaj vyhrát a v mistrovských 
zápasech udrželi sérii vítěz-

ství až do 21. kola, kdy nestačili na Zeleneč. Navzdory 
první porážce ale i tak soutěž vedou s velikým násko-
kem a je téměř jisté, že se stanou přeborníky okresu 
Praha-východ.
Starší žáci se v zimě také zúčastnili zimní ligy v Kolovra-
tech a proti silným soupeřům převážně z vyšších sou-
těží uhráli výborné výsledky a mj. dokázali 2:1 porazit 
i FK Říčany! Zimní příprava tedy vyšla na výbornou, ale 
na začátku jara přišlo i několik zdravotních komplikací 
v kádru a stoprocentní zisk a šestibodový náskok, který 
jsme měli před druhými Mnichovicemi, už jsou pryč. 
Navzdory tomu naši starší žáci soutěž těsně vedou 
a mají blízko k postupu do krajské soutěže.
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1987

 nahoře: Škorpil Milan, Kurel Stanislav, Hoda Josef, 
Novotný Petr, Boubín Roman, Šmarda 
Vlastimil, Flusser Jan, Valeš Gustav, Řehák 
Josef, Lískovec Zdeněk 

 dole: Bouda Jan, Drahota Petr, Pospiš Michal, 
Holub Ladislav, Hozman Milan, Mareš Jan, 
Hozman Pavel

1927

 nahoře: Řeřicha, Uzel Josef, Šebek, Váňa, Musil, Kalaš, 
Uzel Čeněk, Pokorný

 dole: Kareš, Samek, Hoda

1964

 nahoře: Bouda Jan, Šebek Oldřich, Škorpil Milan, 
Šetka Pavel, Matys Jiří st., Málek Karel, Granát 
Jaroslav

 dole: Kalaš Václav, Trmal Jiří, Čadil Pavel, Horáček 
Václav, Křenař Josef, Pokorný Jaroslav

1975

 nahoře: Doležal Zdeněk, Lískovec Václav, Lískovec 
Zdeněk, Hoda Josef, Mareš Jan, Lískovec Josef, 
Holoubek Jiří

 dole: Pospíšil Petr, Krchov Jan, Trmal Jiří, Klokan 
Josef, Horáček Václav, Adámek Jiří

Vzhledem k umístění žáků Slavie Louňovice v soutěžích 
Okresního fotbalového svazu Praha-východ byli další 
naši kluci vybráni do okresních výběrů Prahy-východ, 
které se ale tentokrát neprobojovaly do dalších kol. 
V kategorii U11 reprezentoval Ondřej Suda a v U12 
Matěj Paroulek. Vybrán byl i Matyáš Tomek, který se ale 
pro zranění bohužel nemohl zúčastnit.
Stará garda se v roce 2016 umístila na krásném 3. místě 
Posázavské ligy a i letos to po úvodních dvou vítězstvích 
vypadá, že by umístění na bedně nemělo být nereálné. 
A protože nic tak našim hráčům nepomůže, jako když 
je povzbudíte, zveme vás i na další jejich zápasy, a to 

3. června proti Stříbrné Skalici a 11. června proti Choce-
radům, vždy od 14 hodin.
Zima už je nějaký čas pryč, ale musím zmínit, že v sobo-
tu 4. února se v hotelu U sv. Huberta konal tradiční fot-
balový ples Slavie. K tanci opět hrála a zpívala hudební 
skupina Fenix a my samozřejmě doufáme, že se všichni 
přítomní dobře bavili.
A když už jsem psal o zábavě taneční, tak nesmím zapo-
menout i na další důležitou akci, která se zanedlouho 
uskuteční - oslavy 90 let od založení fotbalového oddílu!
Zveme všechny příznivce Slavie Louňovice na oslavu 
90 let od založení klubu, která se bude konat po celý 
den 17. června 2017 na fotbalovém hřišti. Kromě fotbalo-
vých utkání všech věkových kategorií bude přichystán 
i další bohatý program pro dospělé příznivce i o pro 
ty nejmenší. Protože si připomínáme významné výro-
čí našeho klubu, tak samozřejmě budou k zakoupení 
i upomínkové předměty včetně knihy, která mapuje ce-
lou historii fotbalového oddílu včetně mnoha fotografií 
z dob počátků i těch současných.

Jan Paroulek
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         SPOLKY         

Kam v létě za kulturou?Kam v létě za kulturou?
Přece do areálu restaurace U Henců v Louňovicích! 
Přesně 17. června 2017 tam začíná pátý ročník Louňovic-
ké letní divadelní aktivity. Spolupořadateli jsou Obecní 
úřad Louňovice a Divadelní soubor Dipona.
Na naší letní scéně si zahrají divadelní ochotnické sou-
bory, a to soubory velmi kvalitní, jejichž práce získala 
nejedno ocenění. Jsme velmi rádi, že přijaly naše po-
zvání. Namátkou vybírám Dobřichovickou divadelní 
společnost, Radobydivadlo Klapý, Ucho Uhříněves, 
Týnec nad Sázavou, Chlumec nad Cidlinou nebo vám 
již dobře známý soubor Nové divadlo Mělník. Dětem 
uspořádají diskotéku Nedvíďata a pobaví je například 
Divadlo Bořivoj.
Můžete si vybrat z titulů jako Rozmarné léto, Sen noci 
svatojánské, Saturnin či  Hra o pejskovi a kočičce a další. 
Jsme přesvědčeni, že i náročný divák si z nabídky určitě 
vybere.
Pár informací nakonec. Opět platí, že děti jdou na ve-
černí představení v doprovodu rodičů zdarma. Některé 
večery bývají chladnější, doporučujeme tedy něco tep-
lejšího na sebe nebo nejlépe deku. A protože se hraje 

za každého počasí, tak v případě deště nezapomeňte 
paraple.

17. června v půl deváté večer se na vás těší
Obecní úřad Louňovice 

a Divadelní soubor Dipona

Z HISTORIE OBCE
OBECNÍ KNIHOVNA (4. část)

Knihovna v pohybu (1972–2016)
Po odstěhování učitele Františka Koška (1971) krátce 
vedla knihovnu Miroslava Bulíčková. V roce 1972 se 

ale místo knihovníka opět uvolnilo. Na výzvu MNV 
se přihlásila studentka 3. ročníku gymnázia Jindřiška 
Špirková-Krutská (*1954), někdejší pomocnice Fran-
tiška Koška v dětském oddělení, později zaměstnaná 
v Městské knihovně v Říčanech a současně dálkově 
studující Střední knihovnickou školu. Stala se tak vlast-
ně první profesionální knihovnicí louňovické lidové 
knihovny. V době jejího příchodu byla čtenářská báze 
snížena na pouhých 57 čtenářů. V následujících letech 
došlo k výrazné přestavbě prostorů knihovny. Stěna 
s půjčovním pultem byla zrušena, místnost depozitáře 
byla propojena s dětským oddělením, čímž se výpůjč-
ní prostor rozšířil do celého prostoru knihovny. Změn 
se dostalo také nyní modernějšímu řazení knihovního 
fondu - mezinárodní desetinné třídění, abecední řaze-
ní fondu, cele již přístupného čtenářům - doprovázené 
např. rozsáhlým vyřazováním i výměnou papírových 
obalů knih za igelitové. Nové regály byly poskytnuty 
brandýskou knihovnou. Standardním výpůjčním 
dnem, udržovaným dodnes, se stal pátek odpoled-
ne. Po čtyřech letech se provoz knihovny opět vrátil 
na svou předchozí úroveň, počet čtenářů toho roku 
přesáhl 80 a v následujících letech se podařilo překo-
nat hranici 100 čtenářů, a dokonce v 80. letech navště-
vovalo knihovnu 120-150 čtenářů.Studentka gymnázia Jindřiška Špirková



16

Knihovnice pravidelně doplňovala fond koupí z pro-
středků MNV a počala jej krátkodobě doplňovat z Vý-
měnného fondu říčanské knihovny. Začala především 
s intenzivní prací s dětskými čtenáři - besedy na základ-
ní škole v Mukařově (později i v MŠ Louňovice, kde 
od roku 1978 působila jako učitelka), kvízy, literární 
a výtvarné soutěže v místní knihovně. Ocenění na sebe 
nedala dlouho čekat  - v letech 1975 a 1977 okresní a kraj-
ské čestné uznání v soutěži aktivit, v květnu 1976 získala 
Jindřiška Krutská I. cenu v soutěži lidových knihoven 
a podařilo se udržet pro knihovnu titul „Vzorná“.

V roce 1979 došlo k prvnímu stěhování 
knihovny, které jakoby charakterizovalo 
následující čtvrtstoletí. Z důvodu přemís-
tění MNV do budovy „baťovny“ čp. 59, 
stěhovala se tamtéž i knihovna a zabrala 
dvojici místností v přízemí, kde předtím 
bývala dětská poradna. V roce 1987 do-
chází k dalšímu přemístění. Spolu s MNV 
se i knihovna stěhuje z čp. 59 do restau-
race U Šindelářů, čp. 15, na horní návsi. 
Zabrala zde jižní trakt půdní nástavby, tři 
místnosti propojené probouráním dveř-
ních otvorů. Ani zde knihovna nezůstala 
dlouho. Po restitučním navrácení objek-
tu restaurace původním majitelům po-
čátkem 90. let uzavírá i knihovna spolu 
s obecním úřadem své putování po obci 
ve svém původním umístění - zpět v pa-
tře obecního domku čp. 6. Tentokrát 
to bylo stěhování „přes ulici“.

Devadesátá léta byla obdobím na jedné straně stále 
slábnoucího zájmu o knihovnu a četbu, na straně druhé 
se omezoval volný čas knihovnice. Občasné záskoky 
syna Oty Krutského (*1974) nakonec vedly ke generač-
ní výměně knihovníků. Od října 1998 se Ota Krutský 
ujal vedení knihovny, jejíž čtenářskou základnu opět 
představovalo 50-60 čtenářů. Závažný byl zvláště úby-
tek dětských čtenářů. Jejich počet se již nedařilo zvýšit, 
přirozený úbytek starších čtenářů byl jen nečetně dopl-
ňován novými obyvateli vesnice. Mnoho času muselo 
být věnováno postupnému oživování zastarávajícímu 

knižního fondu. Pokračovala spolupráce s říčanskou 
a po roce 2007 benešovskou knihovnou (poskytování 

Baťovna, čp. 59, vlevo v přízemí byla knihovna v letech 1979–1987

Čestné uznání, 1977
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KACHLE Z LOUŇOVIC V MUZEU KACHLE Z LOUŇOVIC V MUZEU 
HRNČÍŘSTVÍHRNČÍŘSTVÍ

Na přelomu let 2010 a 2011 byl 
v rámci výstavby autobusového 
zálivu v Louňovicích na dolní 
návsi nalezen soubor pozdně 
gotických až renesančních kam-
nových kachlů. V roce 2011 došlo 
k jeho předběžnému stručnému 
publikování a popularizován byl 
ve dvojici přednášek autora to-
hoto článku. V roce 2016 autor 
přistoupil ke zpracování dosud 
ne zcela známého sbírkového 
fondu kamnových kachlů Mu-
zea hrnčířství v Kostelci nad 
Černými lesy, jehož výsledky 
jsou od 27. května do 30. června 
2017 v muzeu k vidění v rámci 
výstavy Kouzlo starých kamno-
vých kachlů. K zhlédnutí jsou 
zde i některé z louňovických 
nálezů. V muzeu bude součas-
ně výstava výtvarnic Kateřiny 
Groholové a Simony Koryntové 
Jemné světy.
Kachlovou problematikou 
na  Černokostelecku se bude 
zabývat přednáška Oty Krut-
ského Pozdně gotické a rene-
sanční kachle Černokostelecka 
v sále Muzea hrnčířství v Kos-
telci n. Č. l. v sobotu 10. června 
od 17 hodin. 

Otto Krutský

metodické pomoci, výměnné fondy). Po roce 2000 do-
chází k poslednímu přejmenování - (Vzorná) lidová 
knihovna se oficiálně stává „Ženíškovou obecní 
knihovnou“, interiér knihovny doplňuje PC s přístupem 
na internet. V roce 2004 se knihovna ještě jednou 
stěhovala – nostalgicky se, po dobu rekonstrukce 
budovy obecního úřadu, opět ocitla v „baťovně“, 
tentokrát jen na 6 měsíců se vměstnala do jedné 
místnosti patra budovy. Rekonstrukcí získaly prostory 
knihovny mimo utilitárních úprav a nové podlahy 
zvláště sociální příslušenství. V nových prostorách bylo 
instalováno několik drobnějších výstavek, z nichž stojí 
za zmínku výstava vzácně soustředěných akvarelů Jana 
Baleje roku 2007. Toho roku byl knihovník v krajském 
kole soutěže Vesnice roku oceněn diplomem za vzorné 

vedení knihovny. V roce 2007 byl také pořízen nový 
počítač s programovým vybavením pro knihovny 
a provedena digitalizace knihovního fondu.
V roce 2008 došlo k zatím poslední výměně ve vedení 
obecní knihovny. Ujala se jí knihovnice Marie Danie-
lová. Knihovní fond je nyní kompletně elektronicky 
zpracován, pokračuje intenzivní spolupráce s bene-
šovskou knihovnou. Prostory knihovny slouží výtvar-
nému kroužku a knihovna se opět zaplňuje dětskými 
hlasy. Známkou opětného zájmu o knihovnu je počet 
106 čtenářů, z toho 36 dětských navštěvujících knihov-
nu v roce 2016. Doufejme, že úctyhodná, více než 
stoletá tradice knihovnictví v Louňovicích, si nadále 
ponechá své místo v kulturních rozměrech naší obce.

Otto Krutský
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   ROZHOVOR      ROZHOVOR   

Žijí mezi námi

Pavel Šplíchal (10 let) se v sobotu 1. dubna 
2017 stal mistrem Středočeského kraje v judu, katego-
rie mladší žáci, váha do 34 kg. Není to pěkná zpráva? 
Je, a protože bydlí v Louňovicích, tak jsem ho poprosila 
o rozhovor.  

Jak dlouho bydlíš v Louňovicích?
Bydleli jsme v Praze, a když se narodil i můj mladší bráš-
ka, rodiče se rozhodli pro nás najít nějaké pěkné místo 
pro bydlení na venkově, nejlépe u lesa. A právě takové 
místo našli v Louňovicích a od roku 2010 tady bydlíme. 
Jsi tady spokojený? 
Moc se mi tady líbí!  V sousedství mám kamarády, 
kousek do lesa, v létě můžeme jezdit na kole, v zimně 
běžkujeme a letos opět zamrznul lesní rybníček, kde 
se skvěle bruslilo. Taky jsme oba s bráchou chodili do 
louňovické mateřské školy, kde to bylo super. Potom 
jsem nastoupil do nultého ročníku školy U Říčanského 
lesa a teď už tady chodím do 4. třídy.
Jak ses dostal k judu?
Mám rád pohyb a hned v první třídě jsem si vybral judo 
jako zájmový kroužek. On se totiž judu věnoval můj ta-
tínek Pavel Šplíchal, stejně jako jeho tatínek – můj děde-
ček – také Pavel Šplíchal, který dosáhl hnědého pásku 
a účastnil se republikových mistrovství.

Takže závodíš za školu?
Ne, v roce 2012 u nás ve škole dělal nábor Judistický 
klub Kyklop, který pracuje s mládeží 4-21 let, takže jsem 
„kyklopský“ závodník. Paní trenérka mě začala brát 
na turnaje už po jednom roce trénování, tedy závodím 
už třetím rokem. 
Ukázal jsi mi řadu svých medailí, diplomů a oce-
nění. Čeho si nejvíce ceníš? 
Asi největším zážitkem pro mne bylo vítězství v Kolíně, 
kde jsem vybojoval zlatou medaili v krajském kole. Také 
si moc vážím kyklopského ocenění „sportovec roku“.
Principem juda je využívat co nejúčinněji svou 
sílu a možnost porazit i fyzicky silnějšího soupe-
ře. Druhý princip učí vzájemnému respektu mezi 
lidmi. Je to tak?
Ano, judo je všestranný sport, kde praktikujeme gym-
nastiku, posilování, obratnost a učí nás také etiku, jak se 
chovat k druhým.
Nemohu vynechat zmínku o judistovi Lukáši 
Krpálkovi, olympijském vítězi 2016 a nejlepším 
sportovci ČR 2016. Znáš ho?
Lukáš Krpálek je mým velikým vzorem! Moc mu fandím.

Kde všude už Pavel závodil a jakých výsledků dosáhl?  
Ještě před Krajským přeborem 8x vyhrál celostátní 
turnaj v judu (Kamenice, Beroun, Benešov, Kolín, 
Říčany, Kralupy nad Vltavou, Turnov, Beroun), 3. místo 
na Krajském Mistrovství v Kolíně v roce 2016 a 5. místo 
na mezinárodním turnaji v Hradci Králov .

Pavlovi, ale i jeho mladšímu bráškovi Markovi, který 
prvním rokem také trénuje judo, přejeme mnoho spor-
tovních i životních úspěchů. Kdo ví, co se o bratrech 
Šplíchalových z Louňovic ještě někdy dozvíme!
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    KAM NA VÝLET    

ŘÍP – VÝLETY Z LOUŇOVICŘÍP – VÝLETY Z LOUŇOVIC

Dalším cílem našich společných výletů z Louňovic byla 
hora Říp. A protože se našla dokonce třicítka zájemců, 
využili jsme možnosti dopravy autobusem Mazlikem 
přímo z Louňovic. Naše cesta ve čtvrtek 30. března na-
mířila severním směrem k Roudnici nad Labem a k hoře 
Říp. Na parkovišti přímo u úpatí hory se naše skupina 
rozdělila. Ti zdatnější se nejprve vydali 
na okružní cestu kolem hory. V plánu 
bylo dojít také k prameni Hamlouf 
(u Cviněvsi), ale z časových důvodů 
jsme tuto malou odbočku vynechali. 
Po dokončení okruhu kolem hory nás 
čekal pořádný krpál na vrchol Řípu. 
Překonali jsme cca 200 m výškového 
rozdílu a trochu záviděli těm, kteří šli 
z parkoviště rovnou nahoru. Škoda, že 
nebylo výhledové počasí! Příliš jsme 
si totiž neužili jindy krásných výhledů 
z Pražské a Mělnické vyhlídky, které 
leží přímo na trase výstupu, ani patrně 
nejhezčí Roudnické vyhlídky, která je 
na druhé straně hory za rotundou. 
Po výstupu nás uvítalo občerstvení v malebné turistické 
chatě pod vrcholem s nápisem ve štítu: „Co Mohamedu 
Mekka, to Čechů Říp“.
Říká se, že každý Čech by měl alespoň jednou za život 
vystoupat na Říp. Zdaleka viditelná hora (455 m n. m.) 

je sopečného původu a její vrchol se kdysi tyčil do výše 
více než 1 kilometr nad úroveň současného vrcholu. 
Dnes je Říp značně snížen zvětráváním. 
Hora Říp v malebné a úrodné Polabské nížině je spo-
jena s naší historií i prehistorií. Podle Starých pověstí 
českých žil Čech a jeho bratr Lech v Charvátské zemi při 
řece Visle, kde se ale toho času strhly četné boje, a tak 
se tato země stala velmi nepříznivou pro lid, který byl 
zvyklý žít v pokoji, obdělávat půdu a pěstovat obilí. Jed-
noho dne se vojvodové Čech a Lech rozhodli tuto zemi 
opustit (údajně roku 644). Shromáždili svůj lid a vydali 
se směrem na západ slunce. Šli dlouho a daleko, přes 
hluboké lesy, bažiny a křoviny. Čeleď už byla z cesty una-
vena a začala si stýskat, že není konce té klopotné cesty. 
Čech ukázal na vysokou horu před nimi, jež se zdvíhala 
z rovinné krajiny, a řekl, že pod ní si odpočinou. Došli 
a rozložili se na úpatí hory, jež se nazývala Říp. Druhý 
den ráno se vydal Čech sám na horu. Uviděl širý kraj 

s lesy, loukami a řekami. Zvěstoval ostatním, co zhlédl. 
Lid zvolal jednohlasně, ať se země jmenuje po Čechovi. 
Čech potěšen vůlí svého lidu, poklekl na kolena, líbal 
zem a žehnal jí. Tak se podle pověsti rozhodlo, že česká 
kotlina bude domovem českého národa.
Na vrcholu hory je postavena kaple sv. Jiří a sv. Vojtěcha, 
která patří mezi nejstarší románské rotundy v Čechách. 
Poprvé se v písemných pramenech připomíná k roku 
1126, kdy nechal kníže Soběslav I. na paměť vítězství 
v bitvě u Chlumce stávající kostelík opravit a rozšířit 
o západní kruhovou věž. Z této skutečnosti plyne, že 
k založení stavby došlo již dříve, snad kolem roku 1039, 
kdy byly do Prahy přeneseny ostatky svatého Vojtěcha, 
jemuž byla kaple na Řípu zasvěcena. Teprve od 16. sto-
letí je známo zasvěcení svatému Jiří, patronu Přemyslov-
ců. Kostel se v 17. a 18. století stal oblíbeným poutním 
místem.
Ve zdraví jsme všichni zvládli i sestup z hory, i když „ko-
lenáči“ a „kyčlaři“ hodně vzdychali. Do Louňovic jsme 
se ale vrátili spokojení, protože jsme si splnili jedno 
ze svých přání.

Na další společný výlet se těší Marie Boudová
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Místo zasazené do malebné krajiny s poetickým názvem 
odvozeným od původních majitelek panství – benedik-
tinek od sv. Jiří na Pražském hradě je bohužel od doby 
okupace spojováno hlavně s katy českého národa. Men-
ší a starší barokní Horní zámek si jako sídlo své rodiny 
vybral Karl Herman Frank. V rozsáhlejším empírovém 
Dolním zámku se usídlil říšský protektor Konstantin 
von Neurath, kterého v roce 1941 vystřídal zastupující 
říšský protektor Reinhard Heydrich. Jeho manželka 
Lina a děti tu zůstaly i po atentátu až do konce války.
V dubnu letošního roku otevřelo Oblastní muzeum 
Praha-východ v Panenských Břežanech v Horním 
zámku nový Památník národního útlaku a odboje. Pa-
nenské Břežany si ale nezaslouží jen nálepku něčeho 
ponurého. Je to část dějin, o které je potřeba vyprávět, 
aby se už neopakovala. Pro koho je snad toto téma příliš 
skličující, může si Horní zámek postavený na přelomu 
17. a 18. stolení v barokním slohu prohlédnout jen z ven-
ku a zaměřit se na Santiniho kapli sv. Anny. 
Jedná se o první samostatnou stavbu významného čes-
kého architekta Jana Blažeje Santiniho – Aichela. Jeho 
předchozí práce byly zatím jen dostavbami a rekon-
strukcemi starších objektů. Kaple svaté Anny je tak jeho 
skutečnou prvotinou a je tu i naděje na případné zapsá-
ní na Seznam světových kulturních a přírodních pamá-
tek UNESCO. Jan Blažej Santini – Aichel má v UNESCO 
již zapsané své vrcholné dílo Poutní kostel Svatého Jana 
Nepomuckého na Zelené hoře a přestavbu Kostela Na-

nebevzetí Panny Marie a svatého Jana Křtitele v cisterci-
áckém klášteře v Kutné Hoře v Sedlci.
Kaple sv. Anny byla postavena Filipem Spannbrucke-

rem v letech 1705-1707 podle Santiniho projektu. Jedná 
se o stavbu na půdorysu trojúhelníku, která obsahovala 
tři kaple a symbolicky tak odkazovala na sv. Annu Sa-
motřetí. Přístavba sakristie v roce 1738 byla posledním 
stavebním zásahem, který tuto trojjedinost nepatrně 
narušuje.
Památník a kaple jsou otevřeny velice krátce, základní 
vybavení pro turisty, tedy pohlednice, publikace, turis-

    PANENSKÉ BŘEŽANY    
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Kostely v našem okolí

Z historie kostela v Mukařově (1.)
Středověký kostelík

Duchovními či náboženskými centry širších oblastí byly 
od raného středověku křesťanské svatyně, vyrůstající 
jako majáky. Jejich síť se v Čechách 14. století v podstatě 
dokončila, většina svůj účel plní dodnes. Tím „naším“ 
kostelem je kostel mukařovský, zasvěcený Nanebevzetí 

Panny Marie. Jeho faráři byli zástupci duchovní správy, 
prostředníky mezi komunitami farních obcí, jejich du-
chovními potřebami a povinnostmi a byli též církevními 
autoritami. V kostele se odehrávaly hlavní životní rituá-
ly - křty, svatby, pohřby - tam vesničané chodili na mše, 
ke zpovědi, konaly se zde náboženské slavnosti církev-
ního roku a v přilehlém posvěceném okrsku nakonec 
ostatky našich předků spočinuly. Ve všech přifařených 
obcích - Mukařov, Žernovka, Louňovice, Srbín, Svoje-
tice, Tehovec - tak po právu můžeme o mukařovském 
kostele hovořit jako o „našem“, byť si v dnešní většinově 
ateistické společnosti tuto skutečnost neuvědomujeme 
tak intenzivně jako v minulosti, kdy byla návštěva koste-
la samozřejmostí.
Systém farní správy pražského biskupství vznikal 
od počátku 13. století a nahrazoval starobylou (tzv. 
velkofarní) instituci arcijáhenství, jako mezičlánek jej 
po polovině století ještě doplnil úřad děkanů, volených 
z farářů vymezeného děkanátu. Velikost farních okrsků 
se různila, mohla čítat jen několik vsí, ale jejich počet 
mohl přesahovat i desítku. V polovině 14. století bylo 
2084 farností pražské diecéze rozděleno do 53 děka-
nátů. Kouřimský děkanát patřil k největším, skládal se 
z 80 far, na západě sousedil s děkanátem brandýským, 
říčanským a benešovským.
Pravděpodobně již záhy po stabilizaci osídlení zdejší 
krajiny, někdy v průběhu první poloviny 13. století, bu-
dovala se farní síť i na Černokostelecku, spadající do pů-

vodní územní sféry kouřimského arcijáhenství. Lze 
předpokládat, že později budovaným kamenným stav-
bám mohly zpočátku předcházet stavby jen dřevěné 
(v Konojedech ještě v 16. století). Z pozdně románských 
kostelních staveb se mnoho nedochovalo. Barokní plá-
ny umožňují do románského období pravděpodobně 
datovat kostel sv. Jana Křtitele v Tehově. Kostel sv. Marti-
na v Kozojedech, jehož stavba je dnes kladena spíše až 
do druhé poloviny 13. století, již reflektuje prvky nastu-
pujícího gotického stavitelství. Do 13. století je bez opor 
kladen také počátek kostela sv. Jiří v Aldašíně. Další 
kostely regionu (Březí, Kostelec n. Č. l., Oleška, Kostelní 
Střímelice) již jednoznačně patří gotickému období. 
Většinu z nich ovšem pohltily barokní přestavby.
Výjimkou je monumentální „žulová“ novostavba muka-
řovského kostela z let 1890-93, která nahradila chátrající 
středověkou stavbu. Oproti tomu stojí jako doklady 
nejstarších fází kostelních hřbitovů nálezy esovitých zá-
ušnic, jednoduchého šperku, objevujícího se převážně 
v pohřebních areálech z období od 10. až do poloviny 
13. století. Náročnější stříbrná filigránová záušnice se na-
lezla v dětském hrobě v Kozojedech, jednoduchá bron-
zová pochází z Konojed. Také při kopání základů pro 

nový mukařovský kostel bylo roku 1890 objeveno ně-
kolik hrobů s (jistým?) množstvím záušnic, část nálezu 
byla předána Národnímu muzeu. Existence pohřebiště 
předpokládá, že se muselo nacházet v blízkém soused-
ství svatyně, a přítomnost záušnic její vznik klade spíše 
již před polovinu 13. století. I zde tedy můžeme zvažovat 
dřevěného předchůdce pozdější kamenné stavby, která 
jinak nese prvky stavby gotické.

tické známky a odznaky, ale mají. Gurmánské zážitky 
v Panenských Břežanech nečekejte, svačiny pěkně s se-
bou. K zámku se dostanete na kole - podle počtu stoja-
nů je poznat, že cyklisté jsou vítáni - nebo příměstskou 
linkou PID 373 z Kobylis. Zastánce pohodlnější dopravy 
autem předem upozorním na malou kapacitu parkovi-
ště před zámkem. 

Až se podaří i rekonstrukce zámeckého parku, bude to 
ještě lákavější místo k návštěvě. Nečekejte ale dlouho, 
pokud se kapli podaří více inzerovat, můžete kromě 
hezké zahrady zažít i fronty. Zatím je to velmi komorní 
záležitost.

Eva Uzlová
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O podobě původní kamenné, dnes zbořené svatyně, 
vypovídají pouze omezené prameny. Předně jde o akva-
rel vložený do farní kroniky, nadepsaný „Starý kostelík 
v Mukařově v roce 1850“ a signovaný „Kosina“ (?). Uka-
zuje pohled na kostelní stavbu od jihovýchodu. Půdo-
rys starého kostela publikoval Antonín Podlaha (Soupis 
památek historických, 1907), podrobnosti o stavbě při-
náší farní kronika (Pamětní kniha mukařovské farnosti, 
1836-1947, Státní okresní archiv Praha-východ), kterou 
od roku 1888 vedl farář Václav Vlček. Ta přináší nejví-
ce podrobností,  bohužel ale jen velmi skrovných, a to 
i přes farářovo ujištění, že „při bourání pilně pátráno po 
nějaké památce“. Zcela nám tak unikají nenahraditelné 
informace, leckdy zásadní povahy – charakter a materi-
ál zdiva, spáry a provázání zdí, podoba okenních otvo-
rů, vnitřní detaily apod. – které již nelze v terénu ověřit. 
Kombinací uvedených pramenů se pokusíme o ideální 
rekonstrukci podoby kostela a postižení hlavních ten-
dencí jeho vývoje.
Kostel se nacházel v místech centra dnešního hřbitova, 
tedy západně od kostela současného. Podle tradované-
ho podání se kříž v centru hřbitova nachází na místě 
původního oltáře, což zhruba odpovídá situaci na akva-
relu a na otisku Stabilního katastru (1841). K východu 
orientovaná jednoduchá obdélná stavba byla 16,5 m 
dlouhá a 9,4 m široká s jednoduchou štítovou střechou. 
Presbytář byl atypicky neodsazený a nemá ve středo-
věké sakrální architektuře adekvátní analogii. Jeho 
vnitřní délka byla 3,7 m a od lodi byl oddělen vítězným 
obloukem. Ten unikl farářově pozornosti, můžeme tedy 
spíše vyloučit náročnější kamenickou práci. K zakle-
nutí presbytáře se nelze vyjádřit. Lze předpokládat, že 
popisovaná situace kostelního závěru vznikla po poz-
dějších úpravách, které ale nelze potvrdit z písemných 
pramenů.
Určitějšími informacemi nás farář zpravuje o kostel-
ní lodi. Bezpochyby originálním dokladem je nález 
čtveřice olověných symbolů evangelistů v rozích lodi: 
„V každém rohu lodi chrámové byl kámen, v němž 
vyhlouben důlek a v tom ulitý symbol 4 evangelistů 
s několika kamínky.“ Obdobné rituální základové zasa-
zení olověných plaket s evangelisty je ze středověkých 
sakrálních staveb známo, pro nás je velmi důležitý fakt 
o původnosti čtveřice rohů lodi. Další informace nám 
dokládá výmalbu lodi: „(Kostel) dosti slušně malován, 
pozdější jsou různé karikatury, jakoby prstem, snad 
za Švédů.“ Pod výrazem „dosti slušně“ si lze nejspíše 
představit gotickou figurální výmalbu, lze jen litovat 
absenci jejího popisu - farář měl pravděpodobně při 
bourání kostela jen útržkovité poznatky o rozsahu a ob-
sahu výjevů, původně skrytých pod mladší výmalbou. 
Charakteristiku maleb „karikatury, jakoby prstem“ by 
mohlo označovat spíše malby lidovějšího typu. Dů-
ležitým údajem je poznatek o snížení klenby stropu 
lodi, které farář pozoroval v souvislosti se sledováním 
maleb („pozdější klenutí nasazeno níže“). Strop gotické 
lodi byl tedy vyšší, zmíněné snížení klenby lze zatímně 
uvažovat v renesančním či barokním období a spojovat 
ji i s uvedenými úpravami závěru kostela. Na farářem 
pořízeném náčrtku se v místech vítězného oblouku 
nachází popisek: „Na těchto sloupech spočívalo klenutí 
- vše z cihel.“ „Klenutím“ snad označuje právě sníženou 
klenbu lodi, případně i presbytáře. Lehké schodiště 

zakreslené v jihozápadním rohu Podlahova plánku na-
značuje přítomnost (dřevěné?) kruchty, patrně novově-
kého původu. Zpráva z Pamětní knihy k roku 1887 ještě 
hovoří o cihlové podlaze.

Farář Vlček uvádí dva vstupy do kostela. Jako starší 
označuje „dveře původní v gothickém stylu“ na jižní 
straně, na straně západní uvádí „dveře hlavní z pozdější 
doby“. Původní gotický jižní portál byl tedy degrado-
ván na vedlejší vstup; dle Podlahova plánku před ním 
stála předsíňka a nad ní schodiště na zvonici. K otázce 
okenních otvorů vypovídá akvarel, který na jižní straně 
lodi zachycuje vysoké gotické lomené okno (v odstínu 
červená-okrová). Hřbitovní zídkou a věží je patrně za-
kryt níže ležící vstupní portál, okno by se tak nacházelo 
spíše západněji od portálu. Analogicky bychom mohli 
předpokládat okno (či pravděpodobněji dvojici) v se-
verní zdi. Podle Podlahova plánku zde ale loď měla pou-
ze dvojici oken, z nich menší osvětlovalo prostor pod 
kruchtou, větší před vítězným obloukem. Okno v jižní 
zdi bylo tehdy zazděno a částí jej překrýval vchodový 
přístavek, pouze akvarel nám tedy dokládá existenci 
velkých gotických oken chóru. Podlahův plán dále 
zaznamenává okna v severní a jižní zdi presbytáře, za-

Plánek kostela v Mukařově, A. Podlaha, 1907

Poloha kostela na Stabilním katastru, 1841
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V sobotu 1. dubna 2017 v odpoledních hodinách byl z 
II. hráze vidět valící se hustý kouř za rybníkem Louňo-

vákem. Kouř stále houstl a slyšet byl praskot hořícího 
dřeva. To už se také rozezněly hasičské sirény a k požá-
ru neobývané chaty o rozměrech 12×4 metrů na břehu 
rybníka se sjížděly požární jednotky HZS Říčany a SDH 
Žernovka, Doubek, Mukařov a Tehovec. Zásah probíhal 
v dýchací technice pomocí čtyř vodních proudů, zříze-
na byla dvě čerpací stanoviště a za využití trhacího háku 
byla stržena dřevěná střešní konstrukce chaty. Požární 
vozidla přijížděla k ohni podél břehu rybníku Louňo-
vák. Naštěstí nebylo mokro a nově upravené prostran-
ství zbavené náletových dřevin, od podzimu čerstvě 
oseté trávou, zůstalo neporušené.

Marie Boudová

U Louňováku hořelo

kreslená venkovní nika uprostřed východní zdi by ale 
mohla být pozůstatkem dalšího, dodatečně zazděného 
okenního otvoru.
Téměř uprostřed jižní zdi se nacházela sakristie se zvo-
nicí o půdorysných rozměrech 5,7x4,6 m. Východní zeď 
byla zřejmě pokračováním interiérové zdi s vítězným 
obloukem. Nelze vyloučit až dodatečné vyzdvižení věže 
nad sakristií, možná v souvislosti s pořízením velkého 
zvonu roku 1573. Sakristie byla přístupná z lodi, osvětlo-
valo ji okno ve východní zdi a malé špaletové okénko ve 
zdi jižní. Věž osvětlovalo jedině velké půlkruhové okno 
na jižní straně zvonového patra. Původní vstup na věž 
není znám, dodatečně, po roce 1850, byl veden ze scho-
dišťového přístavku nad předsíní.
Nabízí se v detailech varietní, nutně idealizovaná, re-
konstrukce středověké podoby mukařovského kostela. 
Základem byla obdélná loď, zakončená půlkruhovým 
(jako např. v Kozojedech), obdélným (např. Aldašín, 
Třebovle) či již stylově rozvinutým polygonálním (např. 
Hradešín, Kostelec sv. Jan, Kost. Střímelice, Oleška) od-

sazeným presbytářem s žebrovou klenbou. K jižní stra-
ně přiléhala sakristie. Gotický portál na jihu doplňovala 
velká gotická okna lodi, která obsahovala vnitřní výmal-
bu a mohla být jen plochostropě zakryta. Nelze vyloučit 
původní kamenické zpracování vítězného oblouku. 
Dle přítomnosti větších gotických oken i jako „gothic-
kého“ označeného portálu lze stavbu zasadit nejdříve 
až do druhé poloviny 13. století, případně i do prvních 
desetiletí století následujícího. Opora v tato tvrzení zde 
ale není žádna. V roce 1352 byl kostel poprvé uveden 
v historických pramenech. Nad sakristií byla možná až 
dodatečně zřízena zvonice, jak se uvažuje i v případě 
kostela v Aldašíně). K radikálnímu zásahu došlo v re-
nesančním, či až barokním období ubouráním závěru, 
který byl nově řešen pokračováním průběhu zdí lodi, 
zaklenutím lodi i presbytáře a zároveň sjednocením 
střechy nad celou stavbou. Probourání západního vcho-
du lze dle místních analogií zařadit nejspíše do barokní-
ho věku. Pokračování příště.

Otto Krutský
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